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Foto na titulní straně: Projekt České unie sportu Tipsport Sportuj s námi nabízí aktivity v 
nejrůznějších disciplínách. Jednou z těch méně tradičních byl závod Zlatá koloběžka – mimochodem 
nejstarší soutěž svého druhu na světě. Do Plzně přilákala vyznavače tohoto odvětví z celé republiky  
a současně byla generálkou na světový šampionát v příštím roce. Foto: Tipsport Sportuj s námi
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VV ČUS řešil administrativní záležitosti a vyhlásil 
nový ročník projektu Tipsport Sportuj s námi

Osmé letošní zasedání Výkonného výboru Čes-
ké unie sportu se uskutečnilo v úterý 10. října 
v Praze na Strahově. Kromě aktuálních informa-
cí předsedy ČUS Miroslava Jansty se zabývalo 
administrativními záležitostmi vycházejícími 
z vnitřních předpisů ČUS včetně zahájení inven-
tarizace majetku ČUS pro rok 2023. Současně 
byl vyhlášen nový ročník projektu Tipsport Spor-
tuj s námi na příští rok.

Předseda ČUS podal shrnující informace o pří-
pravě státního rozpočtu na rok 2024 a podpoře 
sportu. V reakci na původní návrh Ministerstva fi-
nancí, které v kapitole na sport vyčlenilo 5,2 mili-
ardy korun, iniciovala Česká unie sportu společně 
se Sdružením sportovních svazů ČR a Českou obcí 
sokolskou otevřený dopis premiérovi a ministrovi 
financí se žádostí o navýšení částky. 

„Naše společná žádost byla úspěšná, neboť 
vláda rozpočet sportu navýšila na 6,9 miliardy 
korun, což dosahuje úrovně letošního roku. Ná-
sledně jsme premiérovi za tento krok poděko-
vali dopisem, ale je nutné si přitom uvědomit, 
že tato podpora je stále nedostatečná a že pro 
rozvoj sportu a celé infrastruktury je zapotřebí 
minimálně dvojnásobná částka,“ uvedl Miroslav 
Jansta.

Členové VV ČUS přijali s politováním aktuální 
zprávu Národní sportovní agentury o tom, že 
kvůli nedostatku finančních prostředků nebude 
v tomto roce vypsán pro sportovní kluby do-
tační program Provoz a údržba 2023. Předseda 
ČUS dále ocenil vysokou organizační i sportov-
ní úroveň mistrovství Evropy v baseballu, jehož 
pořadatelem byla Česká baseballová asociace, 
a informoval o uskutečněné kontrole NSA na ČUS 
v souvislosti s čerpáním dotace Provoz a údržba 
2022, která byla uzavřena protokolem bez závad.

Spolupráce s ČSÚ
V dalším průběhu jednání VV ČUS projednal 

a schválil aktuální, každoročně vydávané pokyny 
předsedy ČUS související se zpracováním finanč-
ních výkazů ČUS za rok 2023, pasportizací spor-
tovních zařízení a statistickým šetřením člen-

ské základny ČUS i národních sportovních svazů 
sdružených v ČUS k 31. prosinci 2023. Získané 
informace jsou nezbytné k naplnění hlavní spol-
kové činnosti ČUS, kterou je především vytváření 
optimálních podmínek k provozování sportovní 
činnosti členských subjektů a pomoc při zabez-
pečení jejího financování. O tom, že tyto datové 
soubory ČUS jsou kvalitní, svědčí také zahájená 
spolupráce ČUS s Českým statistickým úřadem 
v oblasti statistických dat ve sportu.

VV ČUS vzal na vědomí informace k zahájení in-
ventarizace majetku a závazků ČUS pro rok 2023, 
která je nutná k auditu hospodaření. V průbě-
hu jednání rovněž schválil vyhlášení projektu 
České unie sportu – Tipsport Sportuj s námi na 
rok 2024. Financován bude opět díky partnerské 
spolupráci ČUS se společnostmi Tipsport a Car-
4Way. Termín pro přihlašování akcí pořádaných 
členskými subjekty ČUS byl stanoven od 1. do 30. 
listopadu a předpokládá se, že finální kalendář 
akcí projektu opět zahrne zhruba 500 sportovních 
událostí pro veřejnost po celé České republice.

Udělení dvou záštit ČUS
Členové VV ČUS udělili záštitu anketě Nejú-

spěšnější sportovec roku (okresu/kraje), kterou 
dlouhodobě u poloviny pořadatelů produkčně 
zajišťuje agentura Sport Action. Pro nadcházející 
ročník je naplánováno v jednotném formátu za-
tím 33 anket ve spolupráci s okresními sdruženími 
a krajskými organizacemi ČUS. Celkový počet an-
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ket by měl jako každý rok přesáhnout šedesátku. 
Produkce ze strany agentury bude opět využita pro 
propagaci smluvních partnerů ČUS. Výkonný výbor 
dále schválil záštitu projektu lyžařských běžeckých 
závodů pro veřejnost Stopa pro život a také půjčku 
z Rezervního fondu sportovních svazů ČUS žadateli 
z řad národních sportovních svazů.

V rámci diskuse zhodnotil pozitivně místopřed-
seda ČUS Marek Hájek finanční podporu sportu ze 
strany Moravskoslezského kraje, který ji pro příští 
rok navýšil o deset procent. V podobném duchu 
o dobré spolupráci KO ČUS a krajského úřadu 

1. Poslanecká sněmovna Parlamentu ČR 
schválila novelu zákoníku práce, která z větší 
části nabyla účinnosti k 1. říjnu 2023. Přehled 
základních změn (nikoli tedy všech), které se pře-
devším mohou dotknout sportovního prostředí, 
Česká unie sportu pro své subjekty shrnula a pre-
zentuje je na svých webových stránkách – ZDE. 
Vzorové pracovně právní dokumenty připravené 
ČUS podle přijaté novely jsou dostupné na webu 
ČUS – ZDE. 

2. Poslanecká sněmovna ČR schválila ve tře-
tím čtení návrh ozdravného balíčku ke snížení 
deficitu státního rozpočtu. Návrh nyní zamíří 
k projednání a schválení Senátem Parlamentu ČR 

tak, aby opatření mohla začít platit již od 1. led-
na 2024. Veškeré změny týkajících se příjmů a vý-
dajů státního rozpočtu naleznete – ZDE. Některé 
změny jako například odvody z dohod o provedení 
práce se dotknou i sportovního prostředí.

Ministerstvo financí ČR na svém webu aktu-
álně uvádí, že Ministerstvo práce a sociálních 
věcí ČR (MPSV) připravuje k evidenci dohod 
o provedení práce podrobnosti. Jakmile budou 
podrobnosti a výklady MPSV k dispozici, ČUS 
bude sportovní prostředí informovat prostřed-
nictvím Zpravodaje a informace budou také 
předány všem oblastním pracovištím ČUS.

Autor: ČUS

Poradna ČUS: Novela zákoníku práce  
a změny v ozdravném balíčku

v Karlovarském kraji při podpoře sportu informo-
vala také členka VV ČUS Jitka Peřina. 

Člen VV ČUS Zdeněk Kubec přiblížil členům vý-
boru pilotní projekt krajského úřadu na sociální 
začleňování dětí z vyloučených lokalit prostřed-
nictvím sportovních aktivit v Ústeckém kraji, je-
hož vznik iniciovalo Krajské sdružení ČUS podle 
zahraničních vzorů z databáze ČUS a který může 
být vhodnou inspirací i pro další oblasti České re-
publiky.

Autor: KT ČUS
Foto: Česká baseballová asociace

Členové VV ČUS vysoce ocenili organizační úroveň mistrovství Evropy v baseballu, které hostilo Česko

https://www.cuscz.cz/poradna-a-vzory/novela-zakoniku-prace-2023-zakladni-zmeny.html
https://www.cuscz.cz/poradna-a-vzory/pracovni-pravo-a-personalistika.html
https://www.mfcr.cz/cs/ministerstvo/media/ozdravny-balicek
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Statistické údaje ČUS začne intenzivněji  
využívat Český statistický úřad 

Údaje o členské základně České unie sportu začí-
ná od tohoto roku šířeji používat také Český sta-
tistický úřad, který nastudoval obsah, strukturu 
a způsob aktualizace Informačního systému ČUS  
(www.iscus.cz) a bude s daty dále pracovat. ČUS 
sdružuje více než sedm tisíc sportovních klubů 
a pětasedmdesát národních sportovních svazů, což 
poskytuje největší veřejný přehled číselných dat 
o počtech členů v organizovaném sportu s možnost-
mi třídění údajů podle sportů, věku i místa působení.   

Sledované skupiny 5 až 19 let
Česká unie sportu každoročně zveřejňuje po-

drobné informace o své aktuální členské základně 
v Ročence ČUS – ZDE. V současné době se jedná 
o více než milion evidovaných osob, které se sdru-
žují v okresních sdruženích ČUS a jsou součástí 
organizovaného sportu. 

Unikátní data plánuje Český statistický úřad začít 
pravidelně využívat pro své další analýzy. Ve svém 
odborném měsíčníku Statistika&My již část údajů 
zveřejnil. Sledoval věkové skupiny 5 až 19 let v tě-

lovýchovných jednotách a ve sportovních oddílech 
sdružených v ČUS a porovnal tyto informace s cel-
kovou populací stejného věku v daném kraji. 

Nejaktivnější jsou Jihočeši
Podle ČSÚ se tak v mezikrajském srovnání nejví-

ce sportuje v Jihočeském kraji, kde je registrová-
no 33 % populace ve věku 5 až 19 let. Poté násle-
dují kraje Zlínský (28 %) a Moravskoslezský (27 %). 

Naopak nejméně je aktivní mládež v Olomouc-
kém kraji (20 %) a v Jihomoravském kraji (17 %). Vý-
razně aktivnější jsou chlapci, kterých je v klubech 
29 % z celkové populace mládeže, dívek v organizo-
vaném sportu je 17 %. Celkově jsou nejčastější spor-
tující věkovou skupinou děti ve věku 10 až 14 let. 

„Jsme potěšení, že odborná státní instituce má 
zájem naše dlouhodobá a průběžně aktualizovaná 
číselná data využívat. Odborně zpracovaná šetře-
ní a analýzy přinášejí zajímavá zjištění, napří-
klad o územním rozložení sportovních aktivit. 
Nové poznatky mohou být impulsem pro krajské 
či obecní samosprávy a mohou vést ke zlepšení 
podmínek pro sport v různých lokalitách. Pro nás 
je důležité, že právě tématika sportu a zapojení 
občanů do organizovaného sportu zajímá statistic-
ký úřad, protože s jeho daty pracují ministerstva. 
Rádi bychom, aby tato spolupráce pokračovala 
a přinesla českému sportu profit,“ prohlásil Jan 
Boháč, generální sekretář ČUS. 

Autor: KT ČUS, foto: Tipsport Sportuj s námi

Výzva Významné sportovní akce mimořádné  
důležitosti 2023 – 3. kolo

Národní sportovní agentura zveřejnila Výzvu 17/2023 Významné sportovní akce mimořádné důležitosti 
2023 – 3. kolo. Celková alokace Výzvy je 19 662 000 Kč.

Datum vyhlášení výzvy  
a zahájení příjmu žádostí:  

23. říjen 2023

Datum a čas ukončení  
příjmu žádostí:  

27. listopad do 12 hodin

Kompletní  
znění výzvy – ZDE. 

Statistická data ukazují, že ve věku pět až devatenáct 
let nejvíce sportuje populace v Jihočeském kraji

http://www.iscus.cz
https://www.cuscz.cz/o-nas/rocenka-cus.html
https://agenturasport.cz/dotace-neinvesticni/17_2023-vsa3k/
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Informace z Národní sportovní agentury
Dotační výzva Provoz a údržba letos vypsána nebude

Nová vedoucí kanceláře vedení a tisková mluvčí

Změna elektronické domény NSA

Rada Národní sportovní agentury na svém po-
sledním zasedání závazně potvrdila skutečnost, 
že pro rok 2023 NSA nebude vypisovat dotační 
výzvu Provoz a údržba 2023. 

Tato výzva byla v roce 2022 vypsána a vyplacena 
jako operativní reakce na skokové navýšení cen ener-
gií ve snaze kompenzovat nepředvídatelné náklady 
sportovních organizací spojených s provozováním je-
jich zařízení. I přes následné zastropování cen ener-
gií a průběžné snížení cen nákladů na energie si je 
vedení NSA vědomo složité situace provozování spor-
tovních zařízení, ale aktuální rozpočtové možnosti 
NSA neumožnují vyčlenit odpovídající alokaci pro vy-
psání celoplošné výzvy Provoz a údržba pro tento rok.

Novou tiskovou mluvčí a vedoucí 
kanceláře vedení Národní sportov-
ní agentury se stala Eliška Macho-
vá, která přichází z Ministerstva 
zdravotnictví. Na pozici vystřídala 
Jakuba Večerku, jenž se po více 
než čtyřech letech pracovně pře-
sunul na Českou basketbalovou 
federaci.

“Jakub se rozhodl využít nabíd-
ky České basketbalové federace 
a stal se předsedou Ženské basket-
balové ligy a manažerem ženských 
národních týmů, k čemuž mu sa-
mozřejmě gratuluji. Zároveň bych 

mu ještě jednou i touto cestou 
rád poděkoval za vše, co od vzniku 
agentury v rámci své práce pro NSA 
udělal, odpracoval a přeji mu hod-
ně štěstí na novém působišti,” řekl 
Ondřej Šebek, předseda NSA.

Eliška Machová má zkušenosti ze 
sportovního prostředí, kde působi-
la jako marketingová manažerka 
Bohemians Praha 1905, a zároveň 
poslední necelé dva roky na Mini-
sterstvu zdravotnictví jako zástup-
kyně tiskového mluvčího a tisková 
mluvčí pro české předsednictví za 
oblast zdravotnictví. 

V souvislosti s migrací ústředních orgánů státní 
správy na jednotnou státní doménu gov.cz in-
formujeme, že do 30. 10. 2023 dochází v rámci 
Národní sportovní agentury k migraci webových 
stránek a e-mailových adres.

Z domény agenturasport.cz dojde ke změ-
ně na doménu nsa.gov.cz a e-mailové adresy 

budou ve formátu jmeno.prijmeni@nsa.gov.
cz. Původní domény přitom budou funkční do 
roku 2030 a na subdoménu gov.cz budou pře-
směrovány. Migrace domén byla letos v lednu 
schválena vládou zejména z hlediska zvýšené 
kybernetické bezpečnosti, uživatelské přívěti-
vosti a právní jistoty tam, kde s občany komu-
nikuje stát.

“Již nyní ale zpracováváme věcný záměr 
možného rozšíření čerpání prostředků z výzvy 
Můj klub 2024, který se budeme snažit vypsat 
ještě v roce 2023, a umožnit tak dřívější čerpá-
ní těchto prostředků – tedy již počátkem roku 
2024,” doplnil Ondřej Šebek, předseda NSA.
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Jednali představitelé střešních sportovních organizací
Dne 20. října proběhla pravidelná schůzka před-
sedy Národní sportovní agentury Ondřeje Šebka 
s nejvyššími představiteli střešních sportovních 
organizací. Setkání se zúčastnili předseda České 
unie sportu Miroslav Jansta, starostka České obce 
sokolské Hana Moučková, předseda Sdružení 
sportovních svazů ČR Zdeněk Ertl, předseda Čes-
kého olympijského výboru Jiří Kejval a předseda 
Českého paralympijského výboru Zbyněk Sýkora.

 
Ondřej Šebek informoval přítomné o aktuální 

agendě NSA a zejména o záměrech pro vypsání 
výzev na rok 2024. Předmětem diskuse byly také 
koncepční záležitosti týkající se potírání riziko-
vých jevů ve sportu nebo koordinace činnosti re-
sortních sportovních center. 

Účastníci jednání ocenili postoj vlády ČR při za-
chování prostředků rozpočtové kapitoly NSA na rok 
2024, která bude ve stejné výši jako ve stávajícím 
roce. Zároveň upozornili na nutnost společné-
ho hledání dalších finančních zdrojů pro rozvoj 
a podporu sportu a pohybových aktivit v České 
republice. Konkrétně byly diskutovány daňové asi-
gnace, vznik fondu rozvoje sportu, možnosti vyu-
žití prostředků ze zisku sázkových kanceláří nebo 
preventivní fondy zdravotních pojišťoven.

Účastníci jednání dále vyjádřili podporu 
hlubší diskusi o věcném záměru zákona o spor-
tu, který v České republice chybí. Jiří Kejval 
informoval přítomné o přípravách účasti našich 
sportovců na olympijských hrách a Hana Moučko-
vá sdělila přítomným detaily spojené s přípravou 
všesokolského sletu v roce 2024. Všichni účastníci 
si na jednání potvrdili společný zájem koordino-
vat postup při získávání prostředků pro sport i zá-
jem pokračovat v pravidelných setkáních v tomto 
formátu.

Zdroj a foto: NSA

Oslavy jubilea FTVS – 70 let v pohybu
Fakulta tělesné výchovy a sportu Univerzity Kar-
lovy oslavila na konci září výročí svého založení 
v roce 1953 s mottem „70 let v pohybu. Součástí 
oslav byla také výstava dobových snímků, ukáz-
ka aktivit vojenského oboru, představení espor-
tu či kulatý stůl s absolventy. 

Slavnostní setkání, které se konalo v uvolně-
ném duchu ve sportovním sále, zahájili děkan fa-
kulty Miroslav Petr. „Výzvou současného světa je 
nepochybně snížená tělesná aktivita populace. Ve 
světě technologií, kdy mnoho z nás tráví většinu 
dne vsedě, se pohyb stává klíčovým prvkem pro 
udržení našeho zdraví,“ zdůraznil v rámci svého 
projevu.

Do pražských Vokovic, kam se přestěhovala po 
roce 1990 z Tyršova domu, zavítalo bezmála tisíc 
hostů: absolventů, zaměstnanců a rodičů s dět-
mi. Mezi gratulanty byli také předseda České unie 
sportu Miroslav Jansta a člen Výkonného výboru 
ČUS a předseda Českého atletického svazu Libor 
Varhaník. Oba také předávali pamětní medaile, 
které fakulta udělila svým třinácti nejstarším ab-
solventům a dvěma zasloužilým pedagogům.

Zdroj a foto: FTVS
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Památný den sokolstva – tradice, která připomíná  
boj za svobodu

Památný den sokolstva – 8. říjen – je poctou 
všem členům a členkám Sokola, kteří během té-
měř 160 let existence tohoto spolku obětovali 
své životy v boji za svobodu, demokracii a samo-
statnost. Od roku 2019 je zařazen do kalendáře 
významných dnů České republiky.

Také letos se 8. října v celé republice vzpomí-
nalo na oběti, které sokolové přinesli v boji za 
svobodu, když sloužili v legiích a budovali nově 
vznikající československý stát. Právě v noci ze 7. 
na 8. října 1941 gestapo v rámci Akce Sokol za-
tklo na 1500 sokolských činovníků z ústředí, žup 
i větších jednot, kteří byli vězněni, mučeni a po-
pravováni nacisty za svou příslušnost ke spolku 
a o něco později za pomoc při přípravě atentátu 
na Heydricha a skrývání parašutistů. Ještě pozdě-
ji v historii byla řada členů Sokola, který komu-
nisté zakázali, vězněna a mučena tímto režimem. 

Tradiční pietní akt se konal v sídle České obce 
sokolské v Tyršově domě. Položení věnců a květin 
u pamětní desky se jmény zavražděných a umuče-
ných členek a členů Sokola se zúčastnilo mnoho vý-
znamných hostů v čele s Milošem Vystrčilem, před-
sedou Senátu Parlamentu ČR. „Nevzpomínejme 
na Sokoly jako na někoho, kdo pomohl vytvořit 
svobodnou a demokratickou společnost, ale ber-
me si z nich a z jejich konání příklad pro dnešek 
a pro budoucnost. Je to pro nás velmi důležité, 
možná zásadní,“ řekl Miloš Vystrčil.

„Česká, respektive Československá obec sokol-
ská byla v průběhu více než 160 let třikrát zakázaná 
a třikrát vstala z mrtvých. Představuje to nejlepší, 
co daly české země Evropě a světu. S hrdostí si tak 
můžeme připomenout slavnou sokolskou minulost 
a se stejnou hrdostí hledět do budoucnosti. Žádná 
síla nezdolá věrné srdce sokola,“ řekla při proslovu 
Hana Moučková, starostka České obce sokolské.

Večer sokolských světel
Po celý den 8. října se v místech, kde působí 

sokolské jednoty, konaly různé pietní akty a spo-
lečenská setkání. Připomínka Památného dne 
sokolstva vyvrcholila Spanilou jízdou sokolů 
Prahou a Večerem sokolských světel. Pod Karlův 
most sokolové přivezli světlo zapálené v týdnu 
v Děčíně, rodišti jednoho ze zakladatelů Sokola 
Miroslava Tyrše. Z Čertovky pak do Vltavy vpluly 
lodičky se stovkou jmen zesnulých sokolek a so-
kolů v boji za svobodu a demokracii, jak jsme si 
celý den připomínali. Tisíce osvětlených lodiček 
vypustili sokolové také po celé České republice.

Po Praze navíc od rána jezdily vozy městské 
hromadné dopravy vyzdobené sokolskými vlajkami 
a v poledne se Sokolská stráž s prapory zúčast-
nila nástupu Hradní stráže. Na I. nádvoří Pražské-
ho hradu hrdě asistovala při slavnostním střídání 
stráží s fanfárami a výměnou standarty prezidenta 
republiky. Sokolové mají jako jedni mála organiza-
cí možnost být součástí tohoto významného aktu. 

Zdroj a foto: Česká obec sokolská

Věnec, 
jímž ČUS 

uctila 
Památný 

den 
sokolstva

Starostka Sokola Hana Moučková při pietním aktu 
v Tyršově domě
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Byl vyhlášen další ročník projektu České unie sportu 
Tipsport Sportuj s námi na rok 2024

Projekt České unie sportu Tipsport Sportuj 
s námi každoročně zapojí do zhruba pěti stovek 
soutěží v nejrůznějších sportovních disciplínách 
po celé České republice okolo 200 000 vyznava-
čů pohybu zejména z řad amatérů a mládeže. 
Právě letos dosáhl počet akcí i aktivně zapoje-
ných účastníků k nejvyššímu za poslední roky. 
Dobrou zprávou pro všechny v této souvislosti 
je, že projekt bude pod stejným názvem pokra-
čovat také v roce 2024.

Přihlašování akcí od 1. listopadu 2023

Výkonný výbor České unie sportu na svém říjno-
vém zasedání schválil vyhlášení nového ročníku. 
Financován bude opět díky partnerské spolupráci 
ČUS se společnostmi Tipsport a Car4Way. Termín 
pro přihlašování akcí pořádaných členskými 
subjekty ČUS prostřednictvím elektronické 
přihlášky byl stanoven od 1. do 30. listopadu.  
Předpokládá se, že finální kalendář akcí projektu 
znovu zahrne zhruba 500 sportovních událostí pro 
veřejnost po celé České republice.

Do projektu budou zařazovány už tradičně akce 
napříč mnoha; sporty, zpravidla s větším počtem 
účastníků, které probíhají každoročně a mají 
ověřenou tradici, známou a dobrou sportovní 
i společenskou úroveň a rozsah. Zařazeny mohou 
být však také akce náborového charakteru i nové 
akce s prověřeným odpovídajícím konceptem 
a doloženou proveditelností.

Podmínky zařazení akcí do projektu

Podmínky pro zařazení akce do projektu zů-
stávají téměř stejné, s cílem zachovat dostup-
nost neorganizované veřejnosti a nabídnout 
příležitost všem věkovým skupinám. Akce bu-
dou vybrány také tak, aby projekt obsáhl co 
nejširší spektrum sportovních odvětví a území 
celého Česka.

1.  Organizátor musí být členským subjektem 
ČUS;

2.  akce je určena aktivní účasti široké veřej-
nosti;

3.  minimální počet 100 aktivních účastníků 
(s výjimkou sportovních odvětví, kde je 
uspořádání akce v tomto počtu téměř 
nemožné);

4.  akce nesmí být součástí pravidelných soutě-
ží národního sportovního svazu;

5.  nelze zařadit seriál soutěží, ale pouze jeho 
jednu vybranou akci;

6.  termín konání akcí je od 1. 1. 2024 do  
31. 12. 2024.

Pořadatelé akcí zařazených do projektu 
Tipsport Sportu s námi 2024 získávají zejména 
tyto benefity:

• Finanční příspěvek;

•  komunikace akce v rámci projektového 
webu a sociálních sítí, portálů Kudy z nudy 
a sportmap.cz;

•  možnost zvýhodněných inzercí na podporu 
akce v regionálních médií;

•  speciální cenový profil na výrobu reklamních 
plachet a bannerů s potiskem;

•  pokrytí vybraných akcí televizní reportáží na 
ČT sport;

•  PR a inzertní komunikace vybraných akcí 
v rámci regionálních deníků.

Kalendář akcí a rozdělení příspěvků pořadate-
lům schvaluje VV ČUS. S organizátory vybraných 
akcí budou uzavírány smlouvy a budou domluve-
ny podmínky konkrétní spolupráce na prezentaci 
partnerů projektu.

Autor: Management sportu
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Má pod sebou obrazně řečeno jeden a čtvrt mili-
onu sportuchtivých občanů Česka, zaregistrova-
ných v sedmdesáti sportovních svazech a sedmi 
tisících klubech, které sdružuje Česká unie spor-
tu. V rozhovoru pro poslední vydání magazínu 
Hattrick hovoří její předseda Miroslav Jansta 
nejen o fotbalu, ale především o penězích a fi-
nancování sportu. Zvedá také varovný prst, když 
přijde řeč na zapojování dětí do sportovních 
aktivit. „Pohybová gramotnost dětí dlouhodobě 
upadá,“ tvrdí Jansta.

 V médiích proběhla zpráva, že pro rok 
2024 nebudou finance pro sport opro-
ti letošku poníženy. Jak probíhala 
jednání a jak jste s výsledkem 
spokojený? 

Dovolte mi nejprve začít 
o něčem jiném. Velmi mě 
zasáhla zpráva o úmrtí Pavla 
Procházky, vašeho šéfredak-
tora. Považuji ho za význam-
nou osobnost sportovní žur-
nalistiky, za respektovaného 
fotbalového experta a neústup-
ného kritika nepravostí. Toho jsem 
si velmi vážil. Když viděl nesprave-
dlnost, bojoval svými pohledy a texty za 
nápravu. Vím, že měl také rád basketbal. Chci 
vyjádřit upřímnou soustrast jeho rodině… A teď 
k vaší otázce – ČUS se snaží být vždycky aktivní 
při vylepšování podmínek pro sportování v Čes-
ku. Jsme rádi, že vláda zaujala k podpoře spor-
tu a pohybových aktivit takový přístup, protože 
snížení rozpočtu by bylo nerealistické a prakticky 
likvidační pro tuto společenskou oblast. Bohužel, 
zdravý životní styl, fyzická zdatnost u dospělých 
lidí a pohybová gramotnost u dětí dlouhodobě 
podle mnoha různých objektivních ukazatelů po-
stupně upadá a stát stále tento fakt nadále opo-
míjí. Částkou 6,9 miliardy korun tedy současný 
trend udržíme, rozhodně ho ale nevylepšíme. 

 Všichni víme, že poslední čtyři roky celkově byly 
obtížné – série covid, příliv uprchlíků z válkou po-
stižené Ukrajiny, šok ze skokového růstu energií, 
inflace a nyní „klausovskou“ terminologií „utaho-

Miroslav Jansta v magazínu Hattrick: „Pohybová  
gramotnost dětí dlouhodobě upadá“

vání opasků.“ Jak na všechny tyto výzvy vzpomí-
náte, jakožto předseda ČUS i jako občan? 

Bylo to nejtěžší období pro český sport, horší 
než za pádu Sazky. A občas docházelo až k absurd-
ním situacím, kdy jsme například přesvědčovali 
úředníky z ministerstva zdravotnictví, že není tak 
nebezpečné v době koronavirové pandemie spor-
tovat venku. A hlavně že by se děti měly opravdu 
hýbat, a ne je nechat zavřené doma. Pro mě to 
nejsou výzvy, ale přirozené povinnosti, protože 
sportu vděčím za mnohé. Možná za všechno, pro-
tože díky němu si udržuji své zdraví, které také 

prošlo určitými komplikacemi. 

 Jak se postupně daří mládež dostá-
vat od monitorů počítačů, tabletů 

a mobilů zpátky na sportoviště?
Podívejte, vláda se ve schvá-

lené koncepci Sport 2025 za-
vázala zastavit pokles tělesné 
zdatnosti dětí a mládeže, za-
stavit růst nadváhy a obezity 
u dětí, zvyšovat úroveň pohybo-

vé gramotnosti a snižovat ekono-
mickou spoluúčast rodin ve sportu. 

Tohle jsou cíle, které si vládní politi-
ci schválili už v roce 2016. A co se od té 

doby stalo? Nic! Naopak v jistých směrech 
se dějí propady.

 To dokazují také mnohé nezávislé průzkumy…
Některé si dokonce stát zřídil. Třeba Česká 

školní inspekce testovala více než 300 tisíc žáků 
a studentů, porovnávala data z devadesátých let. 
A výsledky jsou strašidelné… Ve všech těchto dů-
ležitých aspektech se stav od roku 2016 zhoršil, 
někde až kriticky. A jak na to stát reagoval? Chtěl 
snížit rozpočet pro Národní sportovní agenturu. 
Přitom vláda by se společně s ministerstvem zdra-
votnictví a s ministerstvem školství měla těmto 
velkým problémům postavit čelem a do budouc-
na nejenom významně navýšit rozpočet pro sport 
a pohybové aktivity, ale také této oblasti zvýšit 
prestiž a důležitost pro celou společnost.

 Pomalu nám nyní dospívá generace silných roční-
ků narozených okolo let 2006-2010. Je v této kate-



ZPRAVODAJ ČESKÉ UNIE SPORTU 8/2023

11MEDIÁLNÍ PARTNEŘI ČUS

gorii více talentů? Můžeme se třeba těšit ve fotbale 
na nové Nedvědy, Čechy, Poborské nebo v hokeji na 
Jágry, Hašky a Ručinské?

Věřím, že v každé kategorii jsou nové hvězdy, 
jen se musí zapálit jejich talent a schopnosti. 
Tohle je většinou úkolem trenérů dětí a mláde-
že. Čím kvalitnější trenér, tím větší pravděpo-
dobnost, že pozitivním způsobem zblázní děti do 
sportu. Jenže, bohužel, počet kvalitních trenérů 
dětí nestoupá, naopak. V době zvýšených nákladů 
a inflace se už dětem nechtějí věnovat dobrovol-
níci nebo rodiče za pár stovek korun na hodinu. 
A kluby na kvalitní trenéry nemají prostředky. 
I tohle je obrovským problémem, na který dlou-
hodobě upozorňujeme. Jako ČUS jsme vybojovali 
dotační program Můj klub, přes který je možné 
platit trenéry, ale víme, že peněz je potřeba 
mnohem víc. 

 Běžný čtenář se často neorientuje ve vztazích 
mezi sportovními organizacemi a asociacemi. Zkus-
te, prosím, v pár větách vysvětlit rozdíl mezi NSA, 
ČUS a například FAČR? 

Struktura není složitá – Národní sportovní agen-
tura je státní úřad, přes který stát podporuje 
sport a pohybové aktivity. A to prostřednictvím 
dotačních programů, které jsou primárně na pod-
poru dětí nebo státní reprezentace. Česká unie 
sportu je největší sportovní organizace, která 
sdružuje přes 7000 klubů a více než 70 sportov-
ních svazů. Vyjednáváme se státem, tedy také 
s Národní sportovní agenturou, lepší podmínky 
pro naše sdružené subjekty. Bráníme a upozorňu-
jeme na problémy souvisejícím se sportem a na 
dopady na celou společnost. FAČR sdružuje fot-
balové kluby a posláním této asociace je rozvoj 
fotbalu v Česku. 

 Je možné ve stručnosti vysvětlit klíč, jak se fi-
nance rozdělují mezi jednotlivé sporty?

Ten klíč a pravidla nastavuje stát prostřednic-
tvím Národní sportovní agentury. A samozřejmě 
primární podmínkou je délka činnosti a velikost 
členské základny. Jedním z kritérií je také pres-
tiž a popularita na globální úrovni jednotlivého 
sportu nebo fakt, zda se jedná o olympijský nebo 
neolympijský sport. Klíčů je několik a liší se podle 
jednotlivých dotačních programů. 

 Kolik nyní je registrovaných členů po jednotli-
vých sportech a k jakým změnám došlo za posled-

ních pár let? Kdo je skokanem a na druhou stranu 
propadákem tohoto období? 

Tak v České unii sportu je registrováno přes 1,2 
milionu členů přes jednotlivé sportovní svazy. Po-
zorujeme, že úspěšné sporty s rostoucí členskou 
základnou jsou atletika, tenis, judo nebo biatlon, 
tedy sporty, kde jsou velké úspěchy z řad pro-
fesionálních sportovců. O svazu, který pracuje 
dlouhodobě špatně a neláká nové členy, opravdu 
nevím. 

 Sport sám osobě dokáže generovat poměrně vel-
ké peníze i v poměru k HDP – platí stále, že inves-
tovaná jedna koruna ze státního rozpočtu generuje 
dalších tři koruny z dalších zdrojů? Jak se to číslo 
vyvíjí?

Spíše ušetří tři koruny, než vygeneruje… A mys-
lím, že ta částka se zvyšuje. Stačí si porovnat, na 
kolik pojišťovny přijde obézní člověk, který musí 
pobírat několik léků oproti zdravému a fyzicky 
zdatnému jedinci. Jenže, bohužel, tenhle jasně 
daný vzorec moc politiků nevidí nebo si ho patrně 
nechce uvědomovat. Sám nevím, proč nedokážou 
pochopit, že podpora sportu a pohybových aktivit 
ušetří výdaje ve zdravotnictví za léčbu různých 
chorob nebo psychických poruch. A zároveň také 
zvýší bezpečnost a ochranou infrastrukturu, pro-
tože potřebujeme přece nové policisty, vojáky 
nebo hasiče. 

 Fotbal je celosvětově sport číslo jedna. Jak vy 
vnímáte atmosféru v českém fotbale – na jedné 
straně úspěchy českých klubů v podzimní části ev-
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ropských soutěží, na druhé straně ostudné chování 
v derby pražských S?

Podívejte, fotbal naprosto respektuji a jsem 
pravidelným fanouškem tohoto sportu. Vždyť má 
suverénně největší základnu, navíc naprosto pře-
hledně a transparentně zmapovanou. Samozřej-
mě fandím všem našim klubům na evropské úrov-
ni. Je mi jedno, komu se bude dařit, hlavně ať se 
jedná o český klub. A že pražské derby bylo bo-
jovné? A co jsme čekali? Úroveň „S“ se vyrovnává, 
bít se o pozice nejlepšího našeho klubu je pres-
tižní, do toho ta dlouhodobá rivalita… Ano, jsem 
fanoušek dynamického a technického fotbalu, ale 

Ve dnech 12. až 15. října se uskutečnil v Liberci 
26. ročník Mezinárodního festivalu sportov-
ních filmů SPORTFILM. Přihlásilo se do 
něj rekordních 373 snímků ze 69 zemí 
a soutěžilo se opět v pěti kategoriích – 
Olympijské ideje, Dokumenty, Spor-
tovní osobnosti, Hrané filmy a seriá-
ly a Metodika, vzdělávání. 

Slavnostní galavečer v aule Technic-
ké univerzity v Liberci opět proběhl za 
účasti sportovních hvězd Lukáše Krpálka, 
Jana Kollera, Gabriely Soukalové a dalších. 

Hlavní cenu festivalu získal belgický snímek Re-
bound vyprávějící příběh bývalého pro-

fesionálního basketbalisty Sebastiena 
Bellina, který po přežití teroristic-

kého útoku na bruselském letišti 
po pouhých šesti letech dokončil 
jako handicapovaný sportovec ha-
vajský triatlon Ironman.  Dařilo 
se i českým snímkům. Děti Naga-
na byly nejlepším hraným filmem, 

dokumenty byly oceněny hned dva: 
Případ Modrý a Enzo Ferrari. 

Zdroj: SPORTFILM

Na festivalu SPORTFILM se představilo  
373 snímků ze 69 zemí

umím ocenit, když se bojuje do 
poslední vteřiny a o tom pražské 
derby také bylo. I když reklama na 
fotbal to rozhodně nebyla. 

 Když vidíte plné stadiony na ligo-
vých utkání pražských „S“ – proč to 
někde jde a jinde, diplomaticky ře-
čeno, nemůžou být takto spokojení? 

Za poslední dobu fotbalové 
kluby na Spartě a Slavii uděla-
ly opravdu skvělou práci v rámci 
marketingu a přístupu fanouškům. 
A je to rozhodně vidět. Na podob-
né úrovni je také hokejová Spar-
ta, která má rovněž plno nápadů 
a inovativního přístupu. Kluby 
pochopily, že se musí prezentovat 
celkově jako dobrý a přitažlivý 

produkt, připravit skvělou zábavu. 

 Co osobně Miroslav Jansta dělá, aby byl stále fit? 
Zbývá Vám čas na basketbal? Byl jste si v poslední 
době zasportovat?

Dříve jsem hrál na závodní úrovni basketbal, 
byl s ním v zahraniční, například ve Francii. Zku-
sil jsem si snad všechny možné sporty, nyní už je 
sleduji jen v televizi. Můj aktivní sport se už zten-
čil na venčení našeho pejska – i tam se ale někdy 
dokážu zadýchat (smích).   

Zdroj: Hattrick
Foto Petr Skála a Tipsport Sportuj s námi



ZPRAVODAJ ČESKÉ UNIE SPORTU 8/2023

13MEDIÁLNÍ PARTNEŘI ČUS

Projekt Tipsport Sportuj s námi objektivem fotoaparátu

Pět desítek akcí po celé 
České republice nabídl 
kalendář projektu České 
unie sportu Tipsport 
Sportuj s námi v měsíci 
říjnu. Tradičně vybíráme 
nejzdařilejší snímky, ji-
miž se nám organizátoři 
pochlubili.

Nádherné 
počasí 
zlákalo na 
start hlavní 
kategorie 
běžeckého 
závodu 
Hronov – 
Náchod 433 
účastníků.

Plných  
24 hodin 
se věnovali 
v Mostě 
disciplínám 
šprtec, 
táhlový 
hokej nebo 
air-hockey 
vyznavači 
stolního 
hokeje.

Na všech čtyřech místech, 
kde probíhal Jihočeský 
kuželkářský maraton, 
splnili aktéři všech 
generací požadovanou 
metu tisíce her.

Při Máchově běhu  
v Litoměřicích patřily  
k nejbojovnějším běžecké 
výkony nejmladších adeptů.

MTB Crossu v Opavě se zúčastnily 
dvě stovky cyklistů – nejmladším 
vítězem v historii závodu se stal 
sedmnáctiletý Karel Najser.
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V listopadovém kalendáři  
projektu Tipsport Sportuj převažují 

běžecké závody

Postupující podzim sice snižuje nabídku sportovních aktivit, přesto se také v měsíci listopadu obje-
vují v kalendáři projektu České unie sportu Tipsport Sportuj s námi zajímavé události. Převahu mají 
běhy, ale na své si přijdou rovněž vyznavači cyklokrosu, karate, volejbalu nebo TeamGymu.

Přehled vybraných akcí – listopad 2023:
4. 11. Dětská olympiáda různé sporty Rokytnice nad Jizerou

4. 11. Cyklokros Adamov cyklistika Adamov

4. 11. Poslední pochod roku turistika Nová Paka

4. 11. Velká cena města Ústí nad Orlicí v karate karate Ústí nad Orlicí

4. 11. Hornická desítka atletika Frýdek-Místek

5. 11. Třikrát Hradišťskou strání atletika Plzeň

9. 11. Táto, mámo, sportuj se mnou různé sporty Dražice

11. 11. Velká cena SK Čéčova atletika České Budějovice

11. 11. Senioriáda aneb 5 kroků ke zdraví různé sporty Zlín

11. 11. Běh za jedovnickým kaprem atletika Jedovnice 

12. 11. Á hop – závod v TeamGymu Team Gym Praha

17. 11. Běh 17. listopadu atletika Přerov

17. 11. Běh městem Hradec Králové atletika Hradec Králové

25. 11. Jevíčko Srstka Open volejbal Jevíčko

Pozvánka na TOP akce
POSLEDNÍ POCHOD ROKU: Poslední pochod roku 
je jedna z posledních pohybových aktivit v přírodě 
pro širokou veřejnost v oblasti Novopacka a širo-
kého okolí. Na výběr jsou připraveny a označeny 
turistické trasy pro děti 10 km, pro mládež 25 km 
a pro dospělé 35 km. Výběr je libovolný pro všech-
ny pochodníky, kteří se chtějí projít kouzelnou 
podzimní krajinou Novopacka s krásnými výhledy 
na Krkonoše a okolí.  

BĚH ZA JEDOVNICKÝM KAPREM: Tradiční běžecký 
závod okolo jedovnických rybníků s nenáročným 
profilem. Trať vede většinou po zpevněném povr-
chu a obsahuje několik krosových vložek. Závod je 
určen pro všechny věkové kategorie od nejmladší 
přípravky až po veterány. Účastníkům jsou uzpůso-
beny délky tratí, které měří od 120 m až po 10,9 
km. Vítězové hlavních kategorií získají ocenění 
v podobě tradičního živého jedovnického kapra.

Více informací: www.cus-sportujsnami.cz nebo tipsport-sportujsnami.cz.
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Z Českého antidopingového výboru  
se stal Český Antidoping

Ve Varšavě se konala konference  
o boji za čistotu sportu

Český antidopingový výbor se rozhodl pro změ-
ny v komunikaci s veřejností a se sportovci. Zá-
sadním způsobem mění nejen logo, vizuální styl 
a komunikační kanály, ale zejména tón hlasu 
a strategii. Z role „strašáka“ dopujících se pro-
měňuje v partnera pro všechny, kteří se rozhodli 
jít cestou čistého sportu.

V rámci změny změnil Český antidopingový vý-
bor svůj název, který zjednodušil na Český An-
tidoping (Czech Antidoping). Samotný vizuální 
styl přímočaře vychází ze symboliky znaků stát-
ní moci, z erbu dvouocasého lva, který používá 
Národní sportovní agentura, zřizovatel Českého 
antidopingového výboru.

Nové logo Českého Antidopingu tvoří zlatá ko-
runa z hlavy lva na modrém poli královské mod-

Ve dnech 9. a 10. října se ve Varšavě konal his-
toricky první Central and Eastern European Anti-
-Doping Summit, na který společně vyrazili zá-
stupci Českého Antidopingu a Národní sportovní 
agentury. 

Odborníci ze střední a východní Evropy se v pa-
nelových diskusích zabývali tématy regionální 
i globální spolupráce, úpravami v Kodexu 2027, 
Intelligence & Investigations, vzdělávání a rolí 
sportovců a médií v podpoře čistého sportu. Do 
panelu Intelligence & Investigations byl pozván 
ředitel Českého antidopingu Martin Čížek, který 
hovořil o začátcích implementace I&I v Českém 
Antidopingu.

„Jsem rád, že se Český antidoping se mohl su-
mmitu účastnit a být tak u toho, když významní 
evropští hráči určují trendy a směr boje s dopin-
gem. Jedním takovým trendem je implementace 
agendy Intelligence & Investigations do národních 
antidopingových organizací. Záměrem je vytvořit 
mezinárodní síť se zapojením antidopingových or-

ři. Koruna je zkonstruována z pěti kruhů, které 
odkazují na olympijské hry. Symbolizovat má po-
dle Martina Kermese, spoluzakladatele agentury 
NMDS, také kruh věčnosti a znak světské i duchov-
ní moci na hlavě všem sportovcům, kteří nejen 
zvítězili, ale bojovali čestně. Český Antidoping 
se svými aktivitami totiž snaží nejen motivovat 
a vzdělávat, ale podporovat a korunovat všechny, 
kteří sportují čistě.

ganizací a národních bezpečnostních složek, čímž 
dojde k velmi významnému zlepšení efektivity 
odhalování užívání zakázaných látek, a to i s me-
zinárodních přesahem. ADV ČR chce být u tohoto 
projektu plnohodnotným partnerem a přispět tak 
svou účastí v boji s dopingem,” uvedl Martin Čí-
žek. 

Zdroj a foto: Český Antidoping
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Objevte exkluzivní
sportovní zpravodajství

Vstupte na iDNES.cz/premium

Získejte předplatné na 2 měsíce zdarma 
při použití kódu SPORTUJ 

Více než 1 500 článků z českého 
a světového sportu

Komentáře expertů 

Rozhovory s hráči a trenéry


